

JOB OFFER - TWO PhD FELLOWSHIPS

The Faculty of Humanities and the Department of Philosophy at the University of Aix-Marseille, joined with the AMIDEX Excellence Chair “t-co.re@AMU” - Transdisciplinarity and Complexity Research at Aix-Marseille University

OFFER

Two doctoral fellowships on the topic:

- 1) Epistemology of Complex Systems
- 2) Ontology, Meta-ontology and/or approaches to inter-disciplinarity from a structural point of view

The candidate will lead an epistemological work of **categorization and theorization** on inter-/trans-disciplinarity, seeking a cutting-edge research on what is, and what involves, nowadays, to practice and to design an interdisciplinary approach to a complex phenomenon and how to open complex topics to productive interaction with society **through transdisciplinarity**.

The PhD Student will work together with:

- the Chair-holder (Prof. Fausto Fraioli) and the Chair’s Team.
- the Program “Interdisciplinary Explorations” at the Institute for Advanced Studies: <https://www.imer.fr/en/research-programmes/explorations-of-interdisciplinarity/>
- the Mission for Inter- and Transdisciplinarity of Aix-Marseille University <https://crossdisciplines.hypotheses.org/a-propos>

The position will be remunerated according with the salary scales of French Universities.

TOPIC:

PhD Fellowship 1) Epistemology of Complex Systems

PhD Fellowship 2) Ontology, Meta-ontology and/or approaches to inter-disciplinarity from a structural point of view

- **Duration:** 36 months (each)
- **Main criterion for acceptance:** Academic excellence in theoretical philosophy (including metaphysics, epistemology), theory of science, history of philosophy and of ideas.
- **Responsibilities:** In addition to pursuing individual research, the successful candidates are expected to collaborate on joint papers with the research group, and participate in presence to the initiatives of the above mentioned institutions, organise the international conference of the Excellence Chair, contribute to the life of the Center Gilles Gaston Granger by seminars and workshops.
- **Expected competences:** Fluently spoken English and French, Advanced competences in Theory and history of Science.
- **Eligibility:** Candidates must hold a MASTER Degree in philosophy or many research areas of complexity science, with a focus on epistemic foundations and/or historic evolution of complexity science.
- **Application Process:** Send a Motivation letter; CV; Research Proposal in a unique pdf. file to fausto.FRAISOPI@univ-amu.fr by indicating for which PhD Fellowship are you applying
 - Deadline: June 31. 2025
 - Start Date: October 2025.

OFFRE D'EMPLOI - DEUX BOURSES DOCTORALES

La Faculté des Lettres et le Département de Philosophie de l'Université d'Aix-Marseille, associés à la Chaire d'Excellence AMIDEX « t-co.re@AMU » - Recherche sur la transdisciplinarité et la complexité à Aix-Marseille Université.

OFFRE

deux bourses doctorales sur le thème :

1. Epistémologie des systèmes complexes
2. Ontologie, méta-ontologie et/ou approches de l'interdisciplinarité d'un point de vue structurel.

Le candidat/la candidate mènera un travail épistémologique de **catégorisation et de théorisation** des systèmes complexes ou de l'inter-/transdisciplinarité, en poursuivant une recherche de pointe sur ce qu'est, et ce qu'implique, de nos jours, la pratique épistémique de la *complexity science* et la conception d'une approche interdisciplinaire d'un phénomène complexe ou, par ailleurs, comment ouvrir des sujets complexes à une interaction productive avec la société **par le biais de la transdisciplinarité**.

Le doctorant/la doctorante travaillera en collaboration avec

- le titulaire de la chaire (Prof. Fausto Faisopi) et l'équipe de la chaire.
- le programme « Explorations interdisciplinaires » de l'Institut des hautes études : <https://www.imera.fr/en/research-programmes/explorations-of-interdisciplinarity/>
- la Mission pour l'inter- et la transdisciplinarité d'Aix-Marseille Université : <https://crossdisciplines.hypotheses.org/a-propos>

Le poste sera rémunéré selon les grilles salariales des universités françaises.

THÈME :

Bourse doctorale 1) Epistémologie des systèmes complexes

Bourse doctorale 2) Ontologie, méta-ontologie et/ou approches de l'interdisciplinarité d'un point de vue structurel.

- **Durée:** 36 mois (chacun)
- **Principaux critères d'acceptation:** Excellence académique en philosophie théorique (y compris métaphysique, épistémologie), théorie des sciences, histoire de la philosophie et des idées.
- **Responsabilités:** En plus de poursuivre des recherches individuelles, les candidats retenus sont censés collaborer à des articles communs avec le groupe de recherche, et participer en présence aux **initiatives** des institutions mentionnées ci-dessus, organiser la conférence

internationale de la chaire d'excellence, contribuer à la vie du Centre Gilles Gaston Granger par des séminaires et des ateliers.

- **Compétences attendues** : Maîtrise de l'anglais et du français, compétences avancées en théorie et histoire des sciences.
- **Eligibilité** : Les candidats doivent être titulaires d'un MASTER en philosophie ou dans plusieurs domaines de recherche des sciences de la complexité, avec un accent sur les fondements épistémiques et/ou l'évolution historique des sciences de la complexité.
- **Procédure de candidature** : Envoyez a) une lettre de motivation, b) un CV et c) un projet de recherche dans un fichier pdf unique à fausto.FRAISOPI@univ-amu.fr en indiquant pour quelle bourse de doctorat vous postulez.

- Date limite : 31 juin. 2025
- Date de début : Octobre 2025



amidex Aix
Marseille
Université